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غائل��ه بای��د بع��د از دمی��دن س��وت پی��ام 
حی��دری خاتم��ه می یاف��ت، اما درس��ت بعد 
از پای��ان درب��ی بهانه جویی ه��ا آغ��از ش��د، 
چ��ه از س��وی برن��ده و چ��ه بازن��ده می��دان! 
واکنش آبی پوش��ان کاملًا طبیعی بود، خصوصاً 
که با قبول شکس��ت در صدمین دربی، شانس 
آبی های پایتخت برای ب��الا بردن جام قهرمانی 
در این فصل کمرنگ ش��د. با این وجود ناکامی 
برابر رقی��ب دیرینه و از دس��ت رفتن ش��انس 
قهرمانی هم نمی توانس��ت توجیه خوبی باشد 
برای حرمت شکنی توسط س��رمربی استقلال! 
حرمت ش��کنی که بازتاب آن را می شد حتی در 

رسانه های پرتغالی هم دید.
اگرچه فوتب��ال ایران به رفتاره��ای غیرمعمول 
ساپینتو عادت کرده، اما حرکات عجیب سرمربی 
آبی پوشان مقابل داوران دربی داستانی متفاوت 
بود، خصوصاً که در رسانه های پرتغال نیز بازتاب 
گسترده ای داش��ت. روزنامه اوجوگو در همین 
راس��تا ضمن پوش��ش نتیجه بازی پرسپولیس 
و اس��تقلال در هفته بیس��ت و هفتم لیگ برتر 
به طور مس��تقیم به رفتار ناشایس��ت سرمربی 
استقلال اشاره کرد و نوشت: »سرمربی پرتغالی 
به شدت از عملکرد داوران عصبانی شد و پس از 
سوت پایان بازی به آنها توهین کرد.« وب سایت 
transfery لهس��تان هم که به واسطه سابقه 
کار س��اپینتو در این کش��ور، نتایج و اخبار این 
مربی را دنبال می کند در این خصوص نوش��ت: 
»نارضایتی از این باخت از این مربی پنهان نماند 
و او پس از س��وت پایان، داوران را که به سمت 
رختکن حرکت می کردن��د تعقیب کرد. زمانی 
که موفق شد به آنها برسد، چند کلمه رکیک به 
زبان مادری به آنها گفت و در پایان برای تأکید 

بر ناامیدی خود برای آنها دس��ت زد.« روزنامه 
ابولا نیز  مدعی شد ساپینتو به زبان پرتغالی به 
داوران دربی توهین کرده است: »صدمین دربی 
تهران بدون حادثه نبود و سرمربی پرتغالی با پیام 
حیدری داور مسابقه روبه رو شد و به زبان پرتغالی 
به او توهین کرد.« این رسانه همچنین با اشاره به 
وضعیت آزادی نوشت طبقه بالایی ورزشگاه در 

جریان بازی باید تخلیه می شد. 
  

وضعیت آزادی مهم ترین حاشیه صدمین دربی 
سرخابی ها بود. اوضاع نابسامانی که نگرانی های 
زی��ادی را به دنبال داش��ت. هرچند مس��ئولان 
س��ازمان توس��عه و تجهیز بارها تأکید کرده اند 
وضعیت ورزش��گاه آزادی نگران کننده نیس��ت 
و تعمیرات جزئی اس��ت، اما صحنه هایی که در 
جریان این دیدار حس��اس توس��ط لنز دوربین 
عکاسان ش��کار ش��ده بود داس��تانی متفاوت را 
روایت می کرد! دو بخش از ورزشگاه آزادی که در 
دس��ت تعمیرات قرار داشت با پرچم های بزرگی 
از پرسپولیس و اس��تقلال پوشیده شده بود تا به 
شکلی محصور شود، اما مسئله سکوهایی بود که 
میزبان تماشاگران بودند و عکس ها نشان از اوضاع 
نامناسب آنها داشت، خصوصاً که قرار نبود بیش 
از 15 هزار تماشاگر در ورزش��گاه حضور داشته 
باش��ند، اما گویا ازدحام هواداران پشت درهای 
ورزشگاه مسئولان را بر آن داشت تا درهای طبقه 
دوم را نی��ز باز کنند. تصمیمی ک��ه با انتقادهای 
بسیاری همراه بود. با این وجود مهیار عسگریان، 
مدیرعامل شرکت توسعه و تجهیز با رد هرگونه 
نگرانی بار دیگر تأکید داشت هیچ خطری آزادی 
و تماش��اگران را تهدید نمی کن��د: »وقتی طبقه 
دوم زیر بار تماش��اگر رفته، یعنی مشکلی وجود 

نداشته، اما برخی نمی خواهند مردم شاد باشند. 
اگر تماشاگران داخل آمده اند، قطعاً با هماهنگی 
بوده است. قبل از بازی هم اعلام کردیم مشکلی 

بابت حضور تماشاگران وجود ندارد.«
  

پرس��پولیس در حال��ی برنده صدمی��ن دربی 
پایتخت شد که این بازی آبستن اتفاقات بسیار و 
صحنه های مشکوکی بود که اعتراض هر دو تیم 
را در جریان بازی به دنبال داشت، اما اعتراض ها 
بعد از 90 دقیقه نیز ادامه پیدا کرد، به طوری که 
نه فقط استقلال که حتی پرسپولیس هم چند 
ساعت بعد از پایان دربی دست به قلم شد برای 
انتشار بیانیه! رفتاری که نشان از عدم حرفه ای 

بودن فوتبال ایران دارد.
فرشید سمیعی، سخنگو و معاون حقوقی باشگاه 
استقلال با انتقاد از عملکرد تیم داوری دربی تأکید 
کرد این باش��گاه از حیدری ب��ه کمیته انضباطی 
ش��کایت خواهد ک��رد: »این شکس��ت چیزی از 
ارزش ه��ای بازیکنان خوب ما و آقای س��اپینتو و 
همکارانش کم نمی کند. استقلال نمایش خوبی را 
در دربی ارائه کرد و موقعیت های خوبی هم داشتیم 
و می شد پیروز میدان باشیم، اما بدشانس بودیم .با 
این وجود نمی توان این مه��م را نادیده گرفت که 
داوری عملک��رد خوبی نداش��ت. دادن کارت زرد 
اشتباه )به تشخیص کارشناسان متعدد( به مدافع 
میانی تیم، آن هم قبل از دقیقه 20 مسابقه، یعنی 
اس��ترس و با ترس بازی کردن در دقایق طولانی 
باقیمانده. در یک صحنه هم که تصاویرش منتشر 
ش��ده، پیراهن چشمی کاملًا کش��یده شد و یک 
پنالتی صددرصدی گرفته نشد. خیلی از خطاهای 
اطراف محوطه جریمه و میانه میدان می شد اصلًا 
اعلام نش��وند. خیلی از خطاها اشتباه اعلام شد و 

روی روند تهاجمی ما اثر گذاشت، حتی خطایی که 
منجر به گل پرسپولیس شد هم خطا نبود. با این 
وضعیت داوری و توقف مداوم بازی با س��وت های 
داور، ریتم تیمی ما بارها آسیب داد. حتماً شکایت 
خود را از قضاوت حیدری به فدراسیون و سازمان 
لیگ اعلام خواهیم کرد. برای یک داوری عادلانه، 
VARیک قس��مت از این پروس��ه اس��ت و باید 
همزمان به دنبال تربی��ت و آموزش داوران جوان 
برای انجام این پروس��ه به نحو عالی باشیم که اگر 
این موارد انجام نش��ود، بعی��د می دانم VAR به 

تنهایی حلال همه مشکلات باشد.«
  

البته که ادعای اس��تقلال برای شکایت از کوبل 
داوری از سوی سرخپوشان هم بی جواب نماند 
و این باشگاه نیز در دفاع از خود بیانیه ای منتشر 
کرد: »اینکه یک باشگاه بعد از دیداری که واگذار 
کرده با استناد به یک عکس بخواهد مدعی گم 
شدن پنالتی شود، اتفاق تازه ای است که در هیچ 
جای دنیا نظی��رش را ندیده ای��م. از قضا همین 
باشگاه بود که ش��ب بازی با انتشار کلیپی سعی 
در تحت فش��ار قرار دادن تیم داوری داشت، اما 
اگر از روی عکس بخواهیم قضاوت کنیم، خطای 
مدافع��ان حریف روی مرتض��ی پورعلی گنجی 
در محوطه جریمه از خیل��ی خطاهای معمول 
پنالتی تر است! ضمن اینکه خطای کوین یامگا 
روی مهدی عبدی هم به گواه اکثر کارشناسان 
پنالتی بود که از چش��م داور دور ماند، اما ما به 
تصمیمات داور احترام گذاشتیم و از آن گذشته 
با وجود اینکه در طول فص��ل لطمات زیادی از 
اش��تباهات داوری دیدیم، هیچ��گاه روز قبل از 
مسابقه با بیانیه، مصاحبه و کلیپ داور را تحت 

فشار نگذاشتیم.«
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فريدون حسن

چمن ش��ماره یک مجم��وع ورزش��ی آفت��اب انق��لاب از 19 تا 22 
اردیبهشت ماه میزبان مسابقات پارادوومیدانی قهرمانی کشور است.       چهره  

رقابت هایی که انتخابی مسابقات جهانی پاریس و بازی های پاراآسیایی هانگژوی چین نیز هست و 
به گفته بهمن رضایی، سرمربی تیم ملی قرار اس��ت نفرات اعزامی به این دو رقابت مهم از دل آن 
انتخاب شوند: »تاکنون ۴50 ورزشکار معلول، نابینا و کم بینای زن و مرد آمادگی خود را برای شرکت 
در این مسابقات اعلام کرده اند. این مسابقات آخرین انتخابی تیم ملی پارادوومیدانی برای دریافت 
مجوز مس��ابقات جهانی پاریس در تیرم��اه و بازی های 
پاراآسیایی هانگژوی چین اس��ت. با توجه به اینکه 
سیاست کمیته ملی پارالمپیک اعزام کیفی است و 
تنها ورزش��کارانی اعزام می شوند که رکورد نفرات 
اول تا سوم مسابقات آسیایی و جهانی از سال 2019 
تا 202۳ را به ثبت برسانند، پیش بینی ما اعزام 
50 ورزشکار شانس کسب مدال به این 
بازی هاست که از این تعداد 15 نفر را 
زنان تش��کیل خواهند داد. به همین 
دلیل هم ه��ر دوومیدان��ی کاری که 
بخواهد به تیم ملی راه پیدا کند باید 
در ای��ن رقابت ها ش��رکت کند، مگر 
اینکه فدراسیون به آنها مجوز شرکت 

در مسابقات را ندهد.«

شرایط تأسفبار اسکان در مسابقات شطرنج

قهرمانی کشور تنها راه رسیدن به  هانگژو و پاریس

رقابت های ش��طرنج قهرمانی کش��ور که طی روزهای دوم و س��وم        خبر
اردیبهشت ماه در رده های سنی برگزار شد با استقبال باشکوهی همراه 
بود، به طوری که نزدیک به هزاران شطرنج باز با حضور در محل فدراسیون در این رقابت ها شرکت کردند. 
با این وجود مثل همیش��ه هیچ برنامه ریزی برای اسکان این حجم از جمعیت نش��ده بود، آن هم در 
ش��رایطی که با توجه به برگزاری رقابت های قهرمانی کش��ور در رده های سنی، ش��رکت کننده ها با 
خانواده هایشان در محل برگزاری مسابقات حاضر شده بودند. جمعیتی که طی دو روز در گوشه و کنار 
خیابان یا اطراف ساختمانی نیمه کاره مستقر شده بودند، آن هم با شرایطی نامناسب و اسفبار که وجهه 
خوبی نه برای شطرنج که برای ورزش کشور نداشت. بدتر اینکه خوابیدن و مستقر شدن در کنار خیابان 

و ساختمان های نیمه کاره اطراف فدراسیون می توانست حوادث ناگواری را به دنبال داشته باشد!

گرامیداشت سالروز تولد شهید هادی در دربی 
اول اردیبهشت ماه س��الروز تولد »ابراهیم 
هادی«، شهید والامقامی است که پهلوانی را 
معنای جدیدی بخشید و نشان داد که می توان در 
روزگاری که خیلی چیزها عوض شده همچنان مانند 
پهلوانان مردمدار قدیم ایران زمین زیست و سرافراز بود و به 

مقام شهادت هم رسید.
شهید هادی ورزش��کاری که در چند رشته ورزشی حتی در حد 
رسیدن به تیم ملی بود، همزمان با آغاز جنگ تحمیلی دفاع از آب 
و خاک و ناموس کشور را به قهرمانی در میادین ورزشی ترجیح داد 
و سرانجام در تاریخ 22 بهمن ماه 61 آسمانی شد و مدال افتخار را 

با پلاکی ماندگار عوض کرد و برای همیشه جاودانه شد.
روز تولد این اسطوره فراموش نش��دنی و این ورزشکار بامرام و 
پهلوان را روز شهدای ورزشکار نام گذاشته اند و بنا بر رسمی نیکو 
هر سال سازمان بسیج ورزشکاران در این روز از خانواده شهیدان 

تجلیل به عمل می آورد. امسال اما دربی پایتخت فرصت مناسبی 
شد تا این مراسم در ورزشگاه آزادی و در حضور پرشور هواداران 
فوتبال برگزار شود. عصر یک شنبه و پیش از آغاز مسابقه دو تیم 
پرسپولیس و استقلال به همت سازمان بسیج ورزشکاران کشور و 

سپاه محمد رسول الله)ص( تهران بزرگ از خانواده شهید پرندان 
تجلیل به عمل آمد. در این مراسم محمد پولادگر معاون ورزشی 
و قهرمانی وزارت ورزش و جوانان، میرجلیلی رئیس س��ازمان 
بسیج ورزش��کاران کش��ور، نصرالله خادم رئیس سازمان بسیج 
ورزشکاران سپاه محمد رسول الله)ص( تهران بزرگ و جمعی از 

پیشکسوتان دو تیم حضور داشتند. 
بعد از مراسم تجلیل از خانواده های معظم شهدا از سوی نصرالله 
خادم، رئیس سازمان بسیج ورزشکاران سپاه محمد رسول الله)ص( 
تهران بزرگ، منصور قنبرزاده نایب رئیس فدراس��یون فوتبال و 
رئیس سازمان لیگ، سازمان بسیج ورزشکاران کشور و نمایندگان 
باشگاه های پرسپولیس و اس��تقلال تهران از برادر گرامی شهید 
ابراهیم هادی تجلیل به عمل آمد و هدایای یادبود به نامبرده اهدا 
شد که این امر معنوی ش��ور و حال زیبایی به صدمین شهرآورد 

پایتخت بخشید.َ

 فضای 

ورزشگاه آزادی 

عطرآگین شد
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حامد قهرمانی 
      بازتاب

گروه�ی از ه�واداران حاض�ر در ورزش�گاه آزادی 
پ�س از پایان درب�ی ته�ران زباله های موج�ود روی 
سکوها را جمع آوری کردند. هفته زمین پاک با شعار 
»سرمایه گذاری در زمین، توسعه بازیافت و بهره وری 
س�بز«، جدال پرس�پولیس و اس�تقلال را نیز تحت 
تأثیر قرار داد. علیرضا رحمتی، رئیس اداره حفاظت 
محیط زیس�ت تهران با اش�اره به همکاری هواداران 
اظهار داش�ت: »از جمله برنامه های روز جهانی زمین 
و هفته ملی زمین پاک، توزیع کیسه های پلاستیکی 
بازیافتی و تجزیه پذیر بین تماشاچیان این بازی برای 
ایجاد حساسیت های اجتماعی به منظور جمع آوری 
زباله های تولید ش�ده در جریان این مس�ابقه توسط 
خود مردم اس�ت. امروزه توس�عه فرهنگی در حوزه 
محیط زیست در ارتباط با موضوع ورزش، ورزشکاران 
و مردم اهمیت بیشتری نسبت به قبل دارد. ورزشگاه 
یک پایگاه فرهنگی و اجتماعی اس�ت و باید در کنار 
روح ورزش به موضوع محیط زیس�ت و دیگر مسائل 

اجتماعی و فرهنگی نیز توجه شود.« 

 پاکسازی ورزشگاه
توسط هواداران دربی

قاب

شیوا نوروزی

 مجمع سرخابی ها
دورهمی برای خالی نبودن عریضه

مجمع دو باشگاه پرسپولیس و استقلال قرار است امروز با حضور وزیر 
ورزش برگزار شود. اگر همه چیز طبق روال همیشه پیش برود، عده ای 
از افراد غالباً غیرورزشی و تعدادی از ورزشی ها که خود را مدیر می دانند 
دور هم جمع می شوند و اسم جلسه را نیز می گذارند »مجمع سرخابی«. 
اصل موضوع اینجاست که این افراد عموماً به اسم سرخابی ها گردهم 
می آیند، اما عملًا ذره ای از مشکلات داخلی، مدیریتی و اقتصادی آنها 

کاسته نمی شود!
وزیر در نشست امروز حضور دارد و بررسی صورت های مالی دو باشگاه و 
تعیین تکلیف در خصوص برخی نفرات هیئت مدیره از جمله موضوعات 
این جلسه است. این اولین مجمع سرخابی ها نبوده و قطعاً آخری هم 
نخواهد بود. تجربه ثابت کرده اینگون��ه گردهمایی ها عایدی برای دو 
باشگاه نداشته و آقایان هر زمان هر طور که صلاح بدانند عمل می کنند 
و اصلًا کاری به مجمع و وزیر و مصوباتش ندارند. ضمن اینکه بسیاری از 
مصوبات مجامع در جهت پیاده کردن اهداف و نظرات مدیران تصویب 
شده اند، نه صلاح و آینده دو باش��گاه پرطرفدار. دقیقاً به همین خاطر 
است که در سال های گذشته مدیران عامل س��رخابی ها هر کاری که 
دلشان خواسته انجام داده اند، هر تصمیمی اراده کرده گرفته اند و هر 

جور دلشان خواسته پول بیت المال را به باد فنا داده اند. 
هر دو باشگاه با کوهی از چالش ها دست وپنجه نرم می کنند، از بی پولی 
و شاکیان خارجی و غرامت های سنگین گرفته تا قراردادهای نجومی، 
مالکیت دولتی و حذف از لیگ قهرمانان توس��ط کنفدراس��یون آسیا. 
درحالی که تاکنون مجامع مختلفی برگزار شده و وزرای ورزش نیز در 
آن حضور داشته اند، اما متأسفانه ماحصل این دورهمی ها هیچ سودی 
برای دو تیم نداشته و نخواهد داش��ت. این آقایان اصلًا برای چه کاری 
تشکیل جلس��ه می دهند؟ مگر غیر از این است که اعضای مجمع باید 
سرنوشت و آینده سرخابی ها را در نظر بگیرند، پس چرا وخامت اوضاع 
به جایی رس��یده که هیچ کدام از دو باشگاه نمی توانند مجوز حرفه ای 
خود را از کنفدراس��یون دریافت کنند؟ چرا بحران به حدی است که 
هرازچندگاهی یک شاکی خارجی به جان قرمز و آبی ها می افتد و سبب 
محرومیت، جریمه و حذف از آسیا می شود؟ کاش یک مقام مسئول و 
یکی از همان ها که خود را همه کاره می دان��د، بیاید و در خصوص این 
ابهامات برای مردم و به ویژه هواداران شفاف سازی کند. تا قبل از اینکه 
وزارت ورزش یک تنه اعضای مجمع را تعیین می کرد اوضاع وخیم بود، 
امیدواریم از این پس که س��ازمان خصوصی س��ازی نیز در تصمیمات 

تأثیرگذار است وخامت اوضاع تشدید نشود. 
گفته می شود بررسی صورت های مالی در دستور کار این جلسه است. 
با توجه به اخبار و حواشی اخیر سرخابی ها و به خصوص استقلال، دیگر 
همه هواداران می دانند صورت های مالی دو باش��گاه پر است از ابهام و 
پول هایی که معلوم نیس��ت کجا رفته  و برای چه کاری خرج شده اند. 
همان موقع که همه فهمیدند غرامت استراماچونی به جای یک  بار، دو 
بار به باشگاه استقلال پرداخت شده، اما هرگز به دست مربی خارجی 
نرسیده اس��ت، تکلیف مشخص ش��د. آقایان در رس��انه  ملی حرف از 
ش��کایت و پیگیری حقوق بیت المال زدند، اما آب از آب تکان نخورد. 
همان مدیرانی که در مظان اتهام هس��تند و مبلغ فوق را حیف ومیل 
کرده اند، کماکان آزاد هستند و هیچ برخورد قانونی و قضایی نیز با آنها 
نشده است. در عوض مهلت استقلال برای بستن پرونده استراماچونی و 
ارسال مدارک به ای اف سی به پایان رسیده و باز هم این تیم اجازه حضور 
در آسیا را نخواهد داش��ت. در مورد پرسپولیس هم وضعیت به همین 
شکل است و هواداران این تیم نیز نباید امیدوار به کسب مجوز حرفه ای 
باش��ند. حالا هر چقدر دلتان می خواهد شوآف کنید و مجمع تشکیل 
دهید، وقتی قرار نیست چیزی تغییر کند و اصلاً عزمی برای تغییر وجود 
ندارد، مجمع و تغییر و انتخاب اعضای مجمع چه فایده ای دارد؟ اینگونه 
جلسات چیزی نیستند جز یک دورهمی برای خالی نبودن عریضه و 
فرافکنی در مصاحبه های جدید. این مجمع نیز به پایان می رسد، اما باز 
هم خواهید دید همان چالش ها و مشکلات همیشگی به قوت خود باقی 
خواهند ماند و در نهایت وزارت مجبور است برای پرداخت بدهی های 

خارجی برای سرخابی ها وام سنگین جور کند.

ثبت نام از داوطلبان احراز پست ریاس��ت و اعضای هیئت رئیسه 
فدراسیون کشتی از امروز و به مدت 10 روز کاری انجام می شود. 
مدت چهار ساله ریاست علیرضا دبیر در فدراسیون کشتی 26 تیر 

سال جاری به پایان می رسد.

آغاز ثبت نام نامزدهای انتخابات کشتی

حامد قهرمانی

دربی منچستر در فینال جام حذفی انگلستان

یونایتد علیه رؤیای سیتی 
با صعود منچس��تریونایتد به فینال جام حذفی باشگاه های انگلستان 
حالا باید منتظر رویارویی دو تیم شهر منچس��تر در این بازی باشیم. 
دربی منچستر و رویارویی یونایتد ها با سیتیزن ها از آن جمله بازی هایی 
است که هواداران خاص خودش را دارد. منچستریونایتد در نیمه نهایی 
جام حذفی موفق شد برایتون را در ضربات پنالتی 7 بر 6 شکست دهد 

و راهی فینال شود. 
 همین یک��ی، دو روز قبل ب��ود که گواردی��ولا در واکنش ب��ه نگرانی 
منچستری ها در خصوص بردن س��ه گانه از سوی تیمش عنوان کرده 
بود که »آنها نباید نگران باشند ما همسایه هستیم.« اما حالا یونایتد ها 
می توانند این آرزوی پپ و تیمش را با خطر جدی مواجه کنند و با برتری 
در فینال جام حذفی انگلستان یک جام را از چنگ سیتیزن ها دربیاورند. 
آنچه مهم است اینکه همه منتظر یک فینال تمام منچستری هستند 
که باید دید کدام تیم در نهایت پیروز از آن خارج می ش��ود. تن هاگ، 
سرمربی منچستریونایتد پس از برتری شاگردانش اعلام کرد از شانس 
منچسترسیتی برابر کسب س��ه گانه در فصل جاری آگاه است و تمام 
تلاش تیمش جلوگیری از این اتفاق است. همین اظهارنظر به عناوین 

اصلی روزنامه های چاپ امروز انگلیس تبدیل شده است.
روزنامه سان اسپورت با تیتر »رقبای مارچ« به رویارویی منچستریونایتد 
و منچسترسیتی در فینال جام حذفی اشاره کرده است. در توضیح این 
تیتر به پنالتی از دس��ت رفته سولی مارچ اشاره ش��ده که بستر اولین 

رویارویی دو تیم شهر منچستر را در یک فینال فراهم کرد.
 به طور حتم یونایتد ها بعد از ح��ذف از گردونه رقابت های لیگ اروپا و 
شکست مقابل س��ویا در حالی که امیدی به قهرمانی در لیگ برتر هم 
ندارند می خواهند با فتح این جام حداقل فصل پرفراز و نشیب شان را 
با یک جام به پایان برسانند. بنابراین شاید بتوان عنوان کرد که انگیزه 
بالاتری نسبت به شاگردان گواردیولا دارند، هرچند که سیتیزن ها هم 

می خواهند رؤیای فتح سه گانه خود را تحقق بخشند.

خطر از آنچه فکر می کنید نزدیک تر است

 آزادی امن است
آزادی امن نیست!

ورزشگاه آزادی در حالی بعدازظهر یک شنبه میزبان صدمین دربی پایتخت بود 
که اوضاع اسفبار رسیدگی به آن و خرابی جایگاه ها و ترک خوردگی وحشتناک 

در برخی سکوها از مدت ها قبل نگرانی های زیادی را به دنبال داشت. 
با این وجود ورزشگاه آزادی مطابق معمول میزبان این بازی شد و در حالی 
که عنوان ش��ده بود تنها 15هزار بلیت فروخته می ش��ود، اما ناگهان با باز 
شدن درهای طبقه دوم، تماشاگران زیادی به این طبقه هجوم آوردند. تنها 
لحظاتی بعد تماشاگران با اضطراب و نگرانی بخش های میانی طبقه دوم 
را خالی و به سمت قسمت های پشت دروازه رفتند. دلیل این اقدام کاملًا 
مشخص بود؛ ترک های موجود زیر پای آنها ترس ریزش را هر لحظه بیشتر 
می کرد و همین مسئله باعث شد تماش��اگران حاضر در ورزشگاه با عجله 
اقدام به ترک جایگاه خود کنند، موضوعی که اگر با حجم بیشتر تماشاگر 

مواجه  می شد، می توانست فاجعه آفرین باشد.
با این وجود مسئولان ذی ربط همچنان اصرار دارند که همه چیز در ورزشگاه 
آزادی تحت کنترل اس��ت و هیچ اتفاقی رخ نخواهد داد. مهیار عسگریان، 
مدیرعامل شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی کشور به تسنیم گفت: 
»قبل از مسابقات و در ش��ورای تأمین و سایر نهادها، ش��رایط مربوط به 
حضور تماشاگران و حتی سکوهای مد نظر برای اسکان آنها مورد بررسی و 
صحبت قرار می گیرد و ما هم پیش از بازی در این باره صحبت های لازم را 
انجام دادیم. هیچ خطر نشست یا ریزشی در ورزشگاه آزادی وجود ندارد. 
همواره خواهش کرده ام رس��انه ها ناامیدی و یأس را ایجاد نکنند و چیزی 
که وجود ندارد را نگویند. در واقع نباید شرایطی به وجود بیاید که هواداران 
با نگرانی و استرس وارد ورزشگاه ش��وند. وقتی طبقه دوم زیر بار تماشاگر 
رفته، یعنی مشکلی وجود نداشته، اما برخی نمی خواهند مردم شاد باشند. 
اگر تماشاگران داخل آمده اند، قطعاً با هماهنگی بوده است. قبل از بازی هم 

اعلام کردیم که مشکلی بابت حضور تماشاگران وجود ندارد.«
عسگریان ادامه داد: »آقای ابوالفتحی، معاون فنی و مهندسی شرکت توسعه 
گفته که مشکل سازه ای در ورزش��گاه وجود ندارد. با توجه به اینکه بیش 
از 50سال از عمر این ورزش��گاه می گذرد باید بازسازی صورت بگیرد. در 
ورزشگاه آزادی، یک سازه اصلی و یک سازه روی آن وجود دارد که ما سازه 
رویی را برمی داریم تا سبک سازی کنیم. همه چیز در ورزشگاه آزادی تحت 

کنترل است و حین مسابقات در حال بازسازی و ترمیم هستیم.«
حرف های عسگریان در حالی رسانه ای شد که همزمان مصطفی نخعی، 
عضو فراکسیون ورزش مجلس که برای تماشای دربی در ورزشگاه حاضر 
شده بود از دغدغه و نگرانی تماشاگران در خصوص فرسودگی و احتمال 
ریزش ورزشگاه خبر می دهد. نماینده مردم نهبندان در توئیتی نوشت: 
»از طرف فراکسیون ورزش مجلس برای دیدن  دربی به ورزشگاه رفتم. 
در گفت وگو با مردم چند نکته جلب توجه می کرد، اول گلایه از فراهم 
نکردن شرایط لازم جهت حضور بانوان در  ورزشگاه بود. دوم، فرسودگی 
مجموعه ورزشی آزادی در قسمت های مختلف و سوم عدم استفاده از 
تکنولوژیVAR.« همین اختلاف نظرها و البته بی خیالی هایی که در 
ورزش ایران مسبوق به سابقه هم هس��ت عامل اصلی نگرانی هاست و 
باعث می ش��ود که خطر را بیش از هر زمان دیگر احساس کرد. اینکه 
اتفاق یک بار رخ می دهد و آن وقت همین مسئولانی که امروز از خوب 
بودن همه چیز می گویند آن روز پاس��خگو نیس��تند. ورزشگاه آزادی 
مستعد بروز یک فاجعه است و این س��یاه نمایی نیست، بلکه تذکری 
است تا مسئولان مربوطه کار خود را به درستی انجام دهند و قبل از بروز 
فاجعه ورزشگاه بزرگ کشور و پایتخت را به درستی بازسازی کنند تا 

بتواند پذیرای خیل عظیم مشتاقان فوتبال باشد.

غائله پسادربی

دنیا حیدری
      گزارش  


